
 در سفر وزیر خارجه به پاکستان 
چه گذشت؟

   امیرعبداللهیان :  مصمم هستیم
 مرزهای امنیتی را به اقتصادی تبدیل کنیم

   زرداری: روابط ایران و پاکستان 
در حال گسترش است

11 مرداد حسین امیرعبداللهیان ؛  وزیر امور خارجه 
کشورمان به منظور گفت وگو و تبادل نظر با مقامات عالی 
پاکستان به این کشور سفر کرد. حسین امیرعبداللهیان، 
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران، روز پنج شنبه و 
در اولین روز سفر رسمی خود به اسلام آباد با »بلاول بوتو 
زرداری« همتای پاکستانی خود دیدار و گفت وگو کرد. در 
جریان این دیدار و قبل از شروع گفت وگوهای دوجانبه، 
توسط وزیران امور خارجه دو کشور درختی در محوطه 
وزارت امور خارجه پاکستان به نشانه دوستی کاشته شد. 
حسین امیرعبداللهیان   با »شهباز شریف« نخست وزیر این 
کشور دیدار و رایزنی کرد. در این دیدار که وزیر خارجه 
پاکستان نیز حضور داشت، امیرعبداللهیان  گزارشی 
از مباحث و توافقات انجام شده در مذاکرات هیات های 
رسمی دو کشور در زمینه های سیاسی، اقتصادی، تجاری، 
امنیتی و مرزی به ویژه در موضوعات بانکی، تهاتر و خط 
انتقال گاز ارائه و بر اراده قاطع جمهوری اسلامی ایران در 
اجرای توافقات به عمل آمده در این سفر و توافقات پیشین 
تاکید کرد. وزیر امور خارجه ایران در ادامه، راهکارهایی 
که می توان در چارچوب حقوق بین الملل همکاری های 
اقتصادی و تجاری دو کشور را توسعه داد، تشریح کرد. 
نخست وزیر پاکستان هم امیدواری کرد: بعد از تحولات 
مربوط به انتخابات پاکستان، رئیس جمهور ایران اولین 
رئیس دولتی باشد که به پاکستان سفر می کند. همچنین 
للهیان  با بلاول زرداری بوتو، وزیر  حسین امیرعبدا
امور خارجه پاکستان و در ادامه مذاکرات هیات های 
عالی رتبه دو کشور، گسترش مناسبات همه جانبه ایران 
و پاکستان، با تاکید بر بهره گیری از ظرفیت های موجود 
در دو کشور به منظور توسعه همکاری های اقتصادی 
و ارتقای حجم مراودات تجاری دوجانبه مورد بررسی 
قرار گرفت. دیپلمات عالی رتبه جمهوری اسلامی ایران 
سپس اظهار کرد: دو طرف توافق داریم که موضوع تبادل 
زندانیان و محکومان میان دو کشور بایستی به نتیجه 
برسد و مسئولان کنسولی دو وزارت خارجه کار بر روی 
این موضوع را تا رسیدن به نتایج نهایی با جدیت دنبال 
کنند. وی ادامه داد: طی سال های اخیر در دوره دولت 
آقای رئیسی حجم همکاری های اقتصادی و تجاری 
دو کشور بیش از ۵۰ درصد افزایش یافته است. البته با 
توجه به ظرفیت های موجود در دو کشور برای گسترش 
مناسبات، این افزایش رضایت مقامات دو کشور را فراهم 
نمی آورد و ما می خواهیم که در سال های آینده شاهد 
گسترش هرچه بیشتر این همکاری ها باشیم. وزیر امور 
خارجه پاکستان نیز در این دیدار گسترش مبادلات 
تجاری و تعمیق همکاری های اقتصادی میان دو کشور 
را مهم ارزیابی کرد و گفت: در سال های اخیر مراودات 
تجاری دو کشور بیش از ۵۰ درصد افزایش داشته است 
ولی واقعیت ها و ظرفیت هایی داریم که می توانیم این 
میزان را افزایش دهیم. لازم است کمیته راهبردی روی 
کلیه توافقات دو کشور تشکیل دهیم تا تمامی ابعاد روابط 
اعم از همکاری های اقتصادی دفاعی و تجاری ارتقا یابد. 
وی افزود: دو کشور اهمیت ویژه ای برای روابط دوجانبه 
قائل هستیم. سفر شما به پاکستان به ویژه اسلام آباد 
و کراچی را بسیار مفید ارزیابی می کنیم. وزیر خارجه 
پاکستان در کنفرانس خبری مشترک با همتای ایرانی 
خود، روابط تهران- اسلام آباد را برادرانه توصیف و تاکید 
کرد: هدف از تقویت روابط میان ۲ کشور، ارتقای سطح 
روابط اقتصادی و همکاری ها در تمام زمینه هاست. 
بلاول زرداری بوتو با اشاره به اهمیت موضوع همگرایی 
منطقه ای و سیاست دولت ایران در این ارتباط بیان 
داشت: ما وجود صلح و ثبات در منطقه را به نفع کل 
ملت های منطقه می دانیم. سازمان اکو می تواند نقش 
مهمی در موضوع همگرایی منطقه ای داشته باشد. وزیر 
امور خارجه پاکستان در ادامه به گفت وگوی دو هیات 
ایرانی و پاکستانی در موضوع افغانستان اشاره کرد و 
افزود: قرار شد ایران و پاکستان به همکاری و تعامل خود 
در موضوع افغانستان ادامه دهند. ما هر دو بر اهمیت 
ایجاد صلح و ثبات در این کشور و ارتقای معیشت و رفاه 
مردم افغانستان تاکید داریم. وزیر امور خارجه ایران هم 
در کنفرانس خبری مشترک با همتای پاکستانی خود 
گفت: ایران و پاکستان مصمم هستند از امنیتی ماندن 
مرزهای ۲ کشور فاصله بگیرند و این مرزها را به مرزهای 
تجاری و اقتصادی تبدیل کنند. امیرعبداللهیان به تشریح 
سیاست های جمهوری اسلامی ایران در موضوع افغانستان 
پرداخت و تاکید کرد: هرگونه تحول در افغانستان قبل از 
هر طرفی بر همسایگان به ویژه جمهوری اسلامی ایران و 
جمهوری اسلامی پاکستان تاثیر می گذارد و ما چارچوب 
ابتکارات منطقه ای را بهترین روش برای کمک به حل و 
فصل وضعیت افغانستان می دانیم. سند برنامه راهبردی 
همکاری های تجاری ۵ ساله میان ایران و پاکستان به 

امضای مقامات ۲ کشور رسید.  

   ادای احترام به آرامگاه محمدعلی جناح
حسین امیرعبدالهیان  ضمن حضور در محل آرامگاه 
محمدعلی جناح بنیانگذار فقید پاکستان، با اهدای دسته 
گل و قرائت سوره حمد، نسبت به وی ادای احترام کرد. 
وزیر امورخارجه از نام گذاری خیابانی در کراچی به نام امام 

خمینی)ره( رونمایی کرد.

آرمان ملی- مطهره شفیعی: مسعود 
درباره  قضائیه  قوه  سخنگوی  ستایشی، 
آخرین وضعیت پرونده حسین فریدون، برادر 
رئیس جمهور سابق، گفت: حسین فریدون، 
فرزند اسدا... در تاریخ ۲۴ مهر سال 1۳۹۸ 
وارد زندان اوین شد و محکوم به تحمل ۵ سال 
حبس، 1۵۵ میلیارد ریال جریمه و انفصال از 
خدمت شده است. با توجه به شرایط بیماری 
حسین فریدون و لزوم اعمال ماده ۵۲۲ آیین 
دادرسی کیفری، وی در تاریخ ۲۲ تیر 1۴۰۲ 
با تشخیص پزشک و هماهنگی مرجع قضائی 
به مرکز درمانی خارج از زندان اعزام و در 
حال حاضر بستری و تحت درمان است. بر 
همین اساس، طبق بررسی های صورت گرفته 
مشخص شد که روند درمانی حسین فریدون 
تا تاریخ ۴ مرداد 1۴۰۲ به طول انجامیده و 
او تا این تاریخ در بیمارستان بستری بوده و 
در ادامه بنا به تشخیص پزشکی قانونی تا 1۲ 
مرداد سالجاری به وی مرخصی استعلاجی 
پس از درمان داده شده است. فریدون بعد از 
این تاریخ باید به زندان بازگردد. سخنگوی قوه 
قضائیه درباره پرونده حسین فریدون گفت: 
»محکوم حسین فریدون، فرزند اسدا... در 
سال 1۳۹۸ به اتهام اخذ رشوه وارد اوین شده 
و محکوم به ۵ سال حبس و 1۵۵ میلیارد ریال 
جریمه و انفصال از خدمت شده است.« آیا او 

به زندان بازگشت؟
   از سفارت تا زندان 

شاید اگر برادر حسن روحانی نبود، میزان 
توجه و حساسیت افکار عمومی به او بالا 
نبود، اما حسین فریدون بیش از همه با نام 
رئیس جمهور سابق شناخته می شود. زمانی که 
فرماندار نیشابور و کرج بود و حتی زمانی که 
به عنوان سفیر ایران در مالزی و همچنین 
سفیر فرهنگی ایران در سازمان ملل بود؛ کمتر 
نام او شنیده می شد اما با ریاست جمهوری 
حسن روحانی به تدریج نام حسین فریدون بر 
سر زبان ها افتاد. اتهاماتی داشت که در دادگاه 
به آنها رسیدگی و حکم قضائی برایش صادر 

شد اما فارغ از این موضوع، حسین فریدون 
همیشه بهانهِ ای برای حمله دلواپسان به 
روحانی بود مانند فیلم گاندو! آقای رحمانی در 
سریال گاندو فردی که می توانست پست های 
کلیدی در بانک مرکزی و وزارت های دیگر 
او کسی نبود جز حسین  را تعیین کند. 
فریدون، برادر رئیس جمهور سابق که در 
مذاکرات برجام هم حضور داشت. این کاراکتر 
تحت تاثیر سرویس های اطلاعاتی بیگانه و با 
همکاری شبکه نفوذ خود به اخلال در نظام 
اقتصادی ایران می پردازد و به همین دلیل 
توسط شخصیت های محوری سریال گاندو 

یا همان ماموران امنیتی دستگیر می شود.
 حسین فریدون یار کمکی اصولگرایان!

حتی از حسین فریدون برای تبلیغات 

شد.  استفاده  رقیب  تخریب  و  نتخاباتی  ا
 1۳۹۶ نتخابات  ا آستانه  در  فریدون 
ریاست جمهوری ایران به فساد اقتصادی 
متهم شد. در آن زمان منتقدان دولت با شدت 
بیشتری خواستار محاکمه حسین فریدون به 
اتهام فساد مالی شدند. سیدابراهیم رئیسی، 
رقیب اصلی حسن روحانی در دوازدهمین 
از  یکی  در  جمهوری،  ریاست  نتخابات  ا
مناظره های زنده تلویزیونی، حسن روحانی 
را متهم کرد که مانع رسیدگی به جرائم 
»نزدیک ترین« افرادش شده  است. او گفت 
که معاون اول قوه قضائیه و دادستان کل کشور 
با اسناد و مدارک کافی به دفتر رئیس جمهور 
رفته اند اما حسن روحانی گفته موضوع فعلا 
محمدباقر  همچنین  شود.  پیگیری  نباید 

نتخابات اتهاماتی را  قالیباف نامزد دیگر ا
متوجه حسین فریدون کرد.
  تخریب ها ادامه دارد

حتی زمانی که فریدون برای گذراندن دوره 
محکومیتش به زندان رفت؛ اصولگرایان به 
تخریب ادامه دادند به عنوان نمونه در شهریور 
1۴۰۰ علی خضریان، سخنگوی کمیسیون 
اصل ۹۰ که درباره مرخصی مهدی هاشمی 
نوشته بود این بار در صفحه شخصی خود در 
توئیتر مطلبی درباره مرخصی مهدی هاشمی، 
حسین فریدون و هادی رضوی منتشر کرد. 
او نوشت: » پس از اعلام مرخصی چندماهه 
جناب مهدی هاشمی از  زندان اوین، انتظار بود 
تا دستگاه قضائی در کنار اقدام قابل تحسین 
بازگرداندن وی، امثال آقایان  حسین فریدون 
و هادی رضوی که طبق اظهارات مسئولان 
زندان ماه هاست برخلاف قانون در مرخصی 
هستند نیز اقدام کند. اما متاسفانه تاکنون 
چنین نشده است.« پس از آن، مرکز رسانه قوه 
قضائیه اعلام کرد: »در پی انتشار برخی ادعاها 
در فضای مجازی درباره حسین فریدون، 
سرپرست دایره نظارت بر زندانیان اقتصادی 
و کارکنان دولت، گفت که حسین فریدون در 
زندان دوران محکومیت خود را سپری می کند. 
نیان که  این محکوم علیه مانند تمامی زندا
از مرخصی قانونی برخوردار هستند، از حق 
قانونی خود برای پیگیری مسائل پزشکی هم 
استفاده کرده است.« حتی شایعه کرده بودند 
که او از امکانات ویژه در زندان برخوردار است 
و اتاقش مانند هتل است اما فیلمی منتشر 
شد که نشان می داد امکانات حسین فریدون 
مانند سایر زندانیان است و از تجهیزات خاصی 

برخوردار نیست. 
  چهره ای دیگر از حسین فریدون

در روزهای گذشته انتشار عکسی با چهره 
جدید حسین فریدون؛ برادر حسن روحانی در 
خارج از زندان بحث برانگیز شده بود. او در این 
عکس دارای مو و ریش بلند است، چهره ای که 

تاکنون مشاهده نشده بود. 
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حسین فریدون به اوین بازگشت؟

از سفارت تا زندان!

آرمان ملی- حمید شجاعی: انتخابات 
مجلس دوازدهم در پیش است، اما به رغم 
تلاش های نهادهای اجرایی و نظارتی در راستای 
برگزاری انتخاباتی مشارکتی و باشکوه نگاهی 
به جامعه نشان می دهد که اساسا حال فعلی 
جامعه نمایشگر آمادگی برای انتخابات نیست و 
انتخابات در اولویت  مردم قرار ندارد. حال اینکه 
طی دهه های گذشته به رغم همه مشکلات 
و موانعی که در مسائل مختلف جامعه وجود 
داشت، اما در سال انتخابات و مشخصا ۵ تا ۶ ماه 
مانده به انتخابات با تحرک جریان های سیاسی 
مردم نیز برای ایجاد تغییر در  نهادهای انتخاباتی 
مثل مجلس، ریاست جمهوری یا شوراها خود 
را آماده می کردند و شاهد بودیم که در برخی 

مواقع حضور گسترده مردم انتخاباتی مشارکتی و بالا را رقم 
می زدند. اما به طور مشخص از انتخابات مجلس یازدهم در 
اسفند ۹۸ که با  مشارکت قابل توجه مردم همراه نشد این 
نگاه را منعکس کرد که کسری از جامعه دیگر انتخابات و 
صندوق رأی را محلی برای تغییر در رویکردها، عملکردها و 
سیاست ها نمی بیند. چه اینکه انتخابات ریاست جمهوری 
دوره سیزدهم در خرداد  1۴۰۰ نیز به همین منوال پیش رفت 
و کسر قابل توجهی از مردم در انتخابات شرکت نکردند. اما این 
برای کشوری که همواره بعد از انقلاب به انتخابات با مشارکت 
بالا معروف است مطلوب نیست که نمایندگان مجلس آن با 
آرای پایین به کرسی بنشینند. لذا باید آسیب شناسی کرد که 
چرا در دو انتخابات اخیر به نوعی شاهد  مشارکت پایین بودیم. 
به طور مشخص دو نکته را می توان برای این مهم بیان کرد:  
نخست آنکه جامعه از نوع عملکردهای دولت به ویژه در حوزه 
اقتصادی و معیشتی رضایت ندارد و دولتی که وعده های جذاب 
اقتصادی می داد و از برنامه 7۰۰۰ صفحه ای اقتصادی گرفته 
تا حل مشکلات اقتصادی، حل ۳ روزه مساله بورس، مهار تورم، 
ایجاد یک میلیون شغل و مسکن و مقابله با گرانی و گران سازی 
سخن می گفت  تا کنون  نتوانسته به این وعده ها جامه عمل 
بپوشاند. چه اینکه اخیرا عبدالناصر همتی، رئیس اسبق بانک 
مرکزی و نامزد انتخابات پیشین ریاست جمهوری نیز در این 
خصوص واکنش نشان داده و با اشاره به برخی شاخص های 
اقتصادی در دو ساله اول دولت ابراهیم رئیسی، در توئیتی 

نوشت: »آقای رئیس جمهور!
براساس آمارهای منتشره  و برآورد، در مدت دو سال تصدی 
دولت شما: چاپ پول ٪۸۳؛ نقدینگی ٪7۳ ؛ قیمت دلار ۹۵٪ 
؛ قیمت سکه ٪1۶۲؛ شاخص قیمت ها ٪11۴ ؛رشد داشته اند. 

در مناظره فرمودید که خنثی سازی تحریم یک دولت مقتدر 
می خواهد. آمارها را جهت تأیید گفته جنابعالی اعلام کردم.« 
لذا شرایط فعلی جامعه از وضعیت اقتصادی و معیشتی باعث 
شده تا  بخشی از جامعه رغبتی نداشته باشند که بخواهند در 

انتخاباتی شرکت کنند.
 

   خالص سازی 
مساله دومی که باعث شده تا جامعه و برخی جریانات سیاسی 
با  این نگاه به بحث انتخابات پایان سال بنگرند بحث نوع نگاه 
حاکمیت و نهادهای حاکمیتی به مساله انتخابات است. در 
این راستا اگر نگاهی به دو انتخابات گذشته بیندازیم به وضوح 
مشاهده می  شود کسانی که نگاه های منتقدانه داشتند از 
گردونه حضور در انتخابات حذف شده اند. چه در انتخابات 
مجلس یازدهم در اسفند ۹۸ که یک جریان سیاسی یعنی 
اصلاح طلبان از گردونه رقابت حذف شدند و حتی معتدلین و 
مستقلین نیز به طور کامل نتوانستند در انتخابات حاضر باشند 
و چه در انتخابات ریاست جمهوری که چهره های شاخصی 
چون علی لاریجانی و اسحاق جهانگیری در آن رد صلاحیت 
شدند. لذا با وجود اینکه گفته می شود انتخابات پیش رو 
مشارکتی و رقابتی خواهد بود اما شواهد و قرائن نشان دهنده 
این معنا و مفهوم است که گویی انتخاباتی مشابه اسفند ۹۸ را 
در اسفند 1۴۰۲ مشاهده خواهیم کرد. برخی معتقدند اشاره 
غلامعلی حداد عادل رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب به 
این مساله که مجلس دوازهم باید انقلابی تر از مجلس یازدهم 
باشد دقیقا »گرایی« در همین راستاست که در انتخابات 
پیش رو تغییر خواهد بود؛ اما تغییر مطلوب جریان اصولگرا. به 
عبارت دیگر در انتخابات پیش رو نقش جبهه پایداری پررنگ تر 

خواهد شد و مجلس یکدست در اختیار آنها برای 
پیاده سازی تفکراتشان خواهد بود. امری که 
چندی پیش علی لاریجانی از آن تحت عنوان 
خالص سازی یاد کرد.  نگاهی به ماجرای قانون 
انتخابات  و تصویب سریع آن در مجلس  و قرار 
دادن پیش ثبت نام نیز نشان از همین موضوع 
دارد. چه اینکه اخیرا محمد مهاجری، فعال 
سیاسی اصولگرا در این خصوص گفته: »اگر 
دقت کرده باشید، اصلاح قانون انتخابات بسیار با 
عجله انجام شد و می توانست دقیق تر و جامع تر 
باشد. برداشت من این است که آنچه با عنوان 
پیش ثبت نام می گوید در واقع پیش ردصلاحیت 
است. به این معنی که می خواهند جبهه های 
سیاسی زودتر نیروهایشان را وارد انتخابات کنند 
تا آن کسانی که اهل خالص سازی هستند، اسناد و مدارک 
لازم را برای ردصلاحیت جمع آوری کنند«. در همین راستا 
سیدعباس صالحی، نماینده ولی فقیه و مدیر مسئول روزنامه 
اطلاعات در توئیتی نوشت: »رئیس ستاد انتخابات اعلام کرد 
که پیش  ثبت نام انتخابات مجلس شورای اسلامی از 1۶ تا ۲۲ 
مرداد انجام می شود. این اتفاق تازه مبتنی بر قانون انتخابات 
جدید نه رمزگشایی شده و نه اطلاع رسانی مناسب!« حسین 
انتظامی معاون مطبوعاتی وزارت ارشاد در دولت دوازدهم نیز 
در توئیتی با هشتگ خالص سازی نوشت: »دریغ و حسرت: 
کشور همسایه ما انتخاباتی با ۸۹٪ مشارکت برگزار می کند 
ولی مشارکت دو انتخابات اخیر ما )مجلس و ریاست جمهوری( 

۴۳ و ۴۸ درصد )تازه با 1۳٪ رأی باطله!( بوده  است.«

   اصلاح طلبان به میدان نخواهند آمد
یک چهره سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با انتخابات پیش رو 
اظهار داشت: طرح اخیر وزارت کشور بر مبنای پیش ثبت نام و 
اینکه انتخابات را دو مرحله ای کردند در گذشته نبود و همین  
دلیل روشنی است برای اینکه انتخابات مجلس دوازدهم نظارت 
را سخت از انتخابات های دیگر خواهند گرفت. حجت الاسلام 
ناصر قوامی به »آرمان ملی« گفت:   با این شرایط احتمالا 
اصلاح طلبان به میدان نخواهند آمد و صرفا انتخابات بین 
خود اصولگرایان برگزار خواهد شد. رئیس کمیسیون اصل ۹۰ 
مجلس ششم بیان کرد: بخشی از جامعه اعتمادی به انتخابات 
و صندوق رای ندارند  و حتی اگر گفته شود هر که ثبت نام کرد 
تایید می کنیم نیز فکر نمی کنم که  بخشی از جامعه بخواهند 
در انتخابات شرکت و رای بدهند چون تغییر مورد نظر مردم در 

این چند ساله مشاهده نشده است.   

بررسی علل و عوامل بی تفاوتی بخشی از جامعه نسبت به انتخابات 

ازنارضایتیهایمعیشتیتاخالصسازی
      حجت الاسلام ناصر قوامی در گفت وگو با »آرمان ملی«:  

مردم  تغییری   انتخابات و صندوق رأی  در این چند سال ندیده اند

سخنگوی شورای نگهبان مطرح کرد
در مرحله پیش  ثبت نام 

انتخابات، وارد بحث بررسی 
صلاحیت ها نخواهیم شد

    تنها مدارک شکلی و عینی افراد 
توسط نهادهای مورد استعلام بررسی 

خواهد شد 

سخنگوی شورای نگهبان اظهار داشت: 
این شورا در مرحله پیش ثبت نام وارد بحث 
تنها  و  نخواهد شد  بررسی صلاحیت ها 
مدارک شکلی و عینی افراد توسط نهادهای 
مورد استعلام بررسی خواهد شد. هادی 
طحان نظیف در جمع دانشجویان دانشگاه 
شهید چمران اهواز که در دوره تشکیلاتی 
»الصافات« شرکت کرده بودند، اظهار کرد: 
آینده کشور به دست جوانان و دانشجویان  
بابصیرت  و مطالبه گر ساخته خواهد شد. لذا 
این قشر باید میزان اشراف خود بر موضوعات 
داخلی و بین المللی و سطح اطلاعات خود را 
افزایش دهد. وی که در جمع دانشجویان 
بسیجی سخن می گفت با اشاره به تصویب 
اصلاحیه قانون انتخابات مجلس در روزهای 
اخیر عنوان کرد: اصلاح قانون انتخابات 
را در راستای حقوق مردم و داوطلبان 
ارزیابی می کنیم. به نظر می رسد برخی از 
کسانی که آن را نقد می کنند، محتوایش 
را نخوانده اند. سخنگوی شورای نگهبان 
ادامه داد: قانون جدید انتخابات صرفا یک 
به روزرسانی براساس شرایط و اقتضائات روز 
است و چیزی بیش از این نیست. البته باید 
نسبت به آن اطلاع رسانی بیشتری صورت 
گیرد. سخنگوی شورای نگهبان با اشاره به 
اینکه در انتخابات سال ۹۸ حدود 1۶ هزار 
نفر برای داوطلبی نمایندگی مجلس ثبت نام 
کردند، گفت: فارغ از قضاوت در مورد خوب 
و بد این میزان ثبت نام، زمان بندی و مهلت 
رسیدگی به این ثبت نام ها باید متناسب با 
تعداد باشد. متاسفانه در قانون قبلی موعد 
رسیدگی خیلی کم بود. وی اظهارکرد: در 
قانون جدید فرآیند پیش ثبت نام در نظر 
گرفته شده تا کسانی که شرایط اولیه حضور 
در انتخابات  مانند مدرک تحصیلی، سن لازم، 
عدم سوءپیشینه موثر قضائی و امثال این ها را 
ندارد، وارد فرآیند نشوند تا وضعیت گذشته 
ساماندهی شود و افرادی که شرایط عینی 
و شکلی دارند با خیال آسوده تری ثبت نام 
کنند. این عضو حقوقدان شورای نگهبان 
طی کردن این فرآیند برای افراد را بسیار 
کم هزینه تر از نشستن مهر ردصلاحیت بر 
پیشانی آن ها دانست و خاطرنشان کرد: 
آنچه اصلاح شده به روزرسانی قانون انتخابات 
نسبت به تحولات و شرایط روز است و تا 
فراهم آمدن یک  قانون کامل فاصله داریم. 
طحان نظیف بیان کرد: شورای نگهبان در 
مرحله پیش ثبت نام وارد بحث بررسی 
صلاحیت ها نخواهد شد و تنها مدارک شکلی 
و عینی افراد توسط نهادهای مورد استعلام 
بررسی خواهد شد. وی همچنین گفت: 
افرادی می توانند در مرحله بعد اقدام به 
ثبت نام کنند که مدارک شان در این مرحله 
تایید شده باشد. سخنگوی شورای نگهبان 
روشن تر شدن وضعیت تبلیغات در فضای 
مجازی  را از جمله مزایای اصلاحیه جدید 
انتخابات دانست و تصریح کرد:  قانون 
جریانات دانشجویی و مطالبه گر باید این 
مسائل را بدانند و با آگاهی آن را برای دیگران 
تبیین  کرده یا خودشان تحت تاثیر نقدهای 
غیرمنصفانه قرار نگیرند و البته وضعیت 
کامل تر و بهتر را مطالبه  کنند. طحان نظیف 
درباره ردصلاحیت برخی افراد در دوره های 
مختلف انتخاباتی هم اظهار داشت: شورای 
نگهبان بر اساس استعلامات  مراجع  قانونی 
اظهارنظر می کند و خودش دارای نظام 
تحقیقاتی مستقل نیست. وی افزود: طبیعی 
است که یک نفر در انتخابات  مجلس تایید 
شود ولی در ریاست جمهوری  این اتفاق  رخ 
ندهد، چون هر انتخابات و هر قانون شرایط 
خاص خود را دارد اما در کل دانستن این 
نکته مهم است که دلایل ردصلاحیت افراد 
به اطلاع خودشان رسانده می شود ولی 
درباره انتشار عمومی این دلایل نیازمند 
مجوز قانونی هستیم. طحان نظیف در پاسخ 
به انتقاد یکی از دانشجویان درباره تایید 
صلاحیت برخی افراد در دوره های مختلف  
انتخاباتی هم تاکید کرد: مبنای ما در شورای 
نگهبان همان چیزی است که قانون مشخص 
کرده لذا ما خارج از وظایف  خودمان ورود 
نمی کنیم. مثلا قانون هیچ گاه از ما نخواسته 
که برنامه یک  کاندیدا یا میزان توانمندی 
وی برای اجرای شعارهایش را بررسی کنیم. 
این کار بر عهده مردم است. وی در خصوص 
نظارت استصوابی هم بیان کرد: شورای 
نگهبان  در انتخابات  به عنوان یک ناظر آگاه 
و فعال عمل می کند. نظارت استصوابی 
یعنی نظارت دارای ضمانت اجرا و در جاهای 
مختلف هم وجود دارد. نظارت در انتخابات 
اگر عام یعنی در همه مراحل و استصوابی 
یعنی موثر و دارای ضمانت اجرا نباشد، 

کارکرد خودش را از دست خواهد داد.

جریمه
سودیندارد

نیازبهپدافند
فرهنگیداریم

تعیین جریمه برای بدحجابی با واکنش هایی مواجه شده 
است. احمد بهشتی، عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: 
جریمه سنگین در درازمدت جواب نمی دهد یعنی موقتا 
ممکن است عده ای حساب ببرند ولی آن چیزی که لازم است 
بالاخره زن ها و جامعه گرایش پیدا کنند به مساله حجاب 
اسلامی این با جریمه حل نمی شود. اگر کسی مسلمان بار 
بیاید در مساله حجاب هم مشکلی ندارد ولی وقتی کسی 
مسلمان بار نیاید و فقط مسلمان اسمی باشد معلوم است که 
نه تنها با حجاب رابطه درستی ندارد. مثلا آیا نماز می خواند؟ 
آیا روضه می گیرد؟ آیا به احکام دیگر اسلام پایبندی دارد؟ 
مساله این جوری است. جریمه کاسبان و کسبه ها بابت 

بی حجابی مشتریان آثار عمیق ندارد.

برخی افراد دارای تریبون به ارائه راهکارهایی برای 
مبارزه با بی حجابی می پردازند. امام جمعه مشهد گفت: ما 
منکر این نیستیم که حجاب یک جریان فرهنگی است و 
باید در این مساله، درک، علم و آگاهی ایجاد شود اما در هر 
فرهنگ سازی همچنین به یک پدافند فرهنگی نیاز داریم 
تا این فرهنگ سازی به هدف خود دست پیدا کند. آیت ا... 
علم الهدی افزود: نمی شود بگوییم ما باید فقط برویم برای 
افراد حرف بزنیم، کار فرهنگی کنیم و دلیل بیاوریم تا جذب 
کنیم زیرا هر فرهنگ سازی نیازمند پدافند فرهنگی است. 
اینکه ما از تابلوهای کربلا رنگ به خود نگیریم و در برابر 
جنگی که با ارزش های ما در جریان است، فقط تماشاچی 

باشیم. 

سخنگوی قوه قضائیه:  مرخصی استعلاجی تا 12 مرداد بود


